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Randi Vestergaard Evaldsen 

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at fremsætte forslag til ændring af 

gældende regler i Alkohollovens § 26 således at udskænkning tillades til klokken 05.00 på nætter efter 

fredage og lørdage samt på nætter der leder op til en fridag. 

(Medlem af Inatsisartut Justus Hansen, Demokraatit) 

(1. behandling) 

Forslag til: Inatsisartutlov nr. xx af xx. xxx 2019 om ændring af Inatsisartutlov om alkohol. 

(Naalakkersuisoq for Sundhed, Sociale Anliggender og Justitsområdet) 

(1. behandling) 

 

På Efterårssamlingen 2018 besluttede et flertal her i Inatsisartut, at Naalakkersuisut skulle fremsætte en 

række ændringer til alkoholloven. Disse ændringer blev foreslået af os fra Demokraatit. Vi er derfor glade 

for, at vi i dag tager første skridt til at gøre Inatsisartuts beslutning til egentlig lovgivning. 

 

Herudover skal vi debattere et rigtig godt forslag fra Inatsisartutmedlem Justus Hansen om på visse dage at 

give mulighed for at forlænge udskænkningstiderne. 

 

Jeg vil nu komme med mine bemærkninger til de enkelte forslag, og vil begynde med punkt 209, der 

omhandler de ændringer af alkoholloven som Naalakkersuisut er blevet pålagt at fremsætte. 

 

Punkt 209 

Restriktioner og nidkær kontrol fra den offentlige centralmagt er ikke vejen frem. Det glemte det forrige 

Naalakkersuisut, da det med IA i spidsen fremlagde en række stramninger af alkoholloven, der greb 

alvorligt ind i den enkeltes personlige frihed. Fra dag et besluttede vi fra Demokraatit at bekæmpe dette 

forslag, og vi er derfor meget tilfredse med, at vi med behandlingen af dette forslag kan tage nogle gode 

skridt henimod at sikre mere personlig frihed. Vi stoler nemlig fuldt og fast på befolkningens vilje og evne til 

at vide, hvad der er bedst for dem selv. Personlig frihed er således en helt essentiel sag for Demokraatit.for 

os. Vi stoler faktisk på vores landsmænd. Vi stoler på, at mennesker her i landet er i stand til at tage vare på 

sig selv. Og vi mener ikke, at samfundet skal detailregulere alt muligt.  

Vi er selvsagt glade for, at Naalakkersuisut med det her fremlagte forslag i sidste ende valgte at lytte til 

flertallet i Inatsisartut. Men vi er også glade for, at man har lyttet til de indkomne høringssvar. Dette for 

eksempel i forbindelse med den paragraf, der gør det muligt for politiet at videregive oplysninger til 

indehavere og bestyrere om, hvilke personer, der har fået forbud mod at opholde sig som gæst på det 

pågældende udskænkningssted. Det er positivt, at der lyttes til høringsparterne.  

 



 

 
 

 
FM 2019/57 – 209 
J.nr 00.00.00/19FM-LABU-00057 – 00209  Side 2  
 

Alkoholforbruget i vores land har stort set været konstant nedadgående de sidste mange, mange år. Det er 

positivt, men vi er fortsat ikke i mål. Vi skal stadig arbejde for at ændre drikkekulturen, da alkohol fortsat er 

et problem for alt for mange mennesker og familier. For Demokraatit handler det om, at unge mennesker 

helt fra stat skal have et fornuftigt forhold til alkohol. Her mener jeg, at vi som forældre har et stort ansvar 

overfor vores børn og deres omgangskredse. Vi skal være forbilleder og lære børnene at have et fornuftigt 

forhold til alkohol, ligesom vi lærer dem så meget andet. Hvis du som forældre ikke lærer dit barn herom, 

hvem skal så? Om man vil det eller ej, så er alkohol en del af de unges kultur. Og det er vores opgave som 

forældre at sikre en god kultur i stedet for en dårlig kultur.   

Det vi skal forholde os til er sammen med de unge og i tæt samarbejde med de øvrige forældre at beslutte, 

hvornår det er i orden, at de begynder at drikke til fester? Vi skal snakke med dem om, hvor meget de må 

få og under hvilke omstændigheder, samt hvilke konsekvenser det har at gå ”over grænsen”. Jeg vil mene 

at sådanne spørgsmål begynder at blive relevante når de unge er i 14-15 årsalderen, men vi skal tale med 

dem endnu tidligere, så vi er på forkant med udviklingen. Jeg mener at forældre må stå sammen i det her, 

man må sætte nogle fælles mål for de unge og ligge en fælles linje for dem. De unge holder sammen og vil 

til enhver tid hjælpe hinanden og stå hinanden nær.  

 

Erfaringer fra blandt andet Danmark viser, at det gennem oplysning og undervisning er muligt at ændre på 

alkoholkulturen. Nogle af de steder, hvor man har været aktive på det her område er det sådan, at 

debutalderen for indtagelse af alkohol er steget og at antallet af unge, der drikker på ugentlig basis er 

faldet. Ligeledes er det blevet socialt acceptabelt at sige nej tak til alkohol. 

 

Disse erfaringer bør vi tage til os herhjemme. Vi skal have sikret et ordentligt samarbejde mellem de unge, 

forældrene, skolerne og politiet, så vi ved fælles initiativ og engagement kan sikre en ændring i 

alkoholkulturen. Vi skal give de unge frihed under ansvar og vi skal tale åbent og ærligt med dem – det 

nytter ikke noget at vi gemmer alt det farlige bag gardiner og lader som om, at det ikke eksisterer. Derfor er 

det godt for vores fremtidige alkoholkultur, at vi dag tager første skridt mod at ændre alkohollovens 

uhensigtsmæssigheder. 

 

Jeg vil slutte med at ønske hele befolkningen tillykke med, at vi her i Inatsisartut i dag tager endnu et skridt 

mod mere personlig frihed. Men samtidig vil jeg huske alle på, at med frihed følger ansvar. 

 

Med disse bemærkninger henviser jeg punkt 109 til behandling i Erhvervsudvalget. 

 

Punkt 57 

Inatsisartutmedlem Justus Hansen kommer her med et godt og gennemtænkt forslag, der giver 

udskænkningsstederne frihed og mulighed for at udskænke alkohol til klokken 05:00 på nætter efter fredag 

og lørdage, samt på nætter, der efterfølges af en fridag som eksempelvis en helligdag. Her skal man huske 

på, at det er en mulighed og ikke et påbud. Den enkelte virksomhed bestemmer helt selv om muligheden 

skal udnyttes.   
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Demokraatit er enige heri, og politiet giver ligeledes udtryk for, at det giver god mening1. 

Igen vil jeg minde om, at personlig frihed altid bør vægte højere end mere eller mindre gennemtænkte 

restriktioner. Og igen vil jeg minde om, at alkoholforbruget i vort land er faldende, og at det har været 

sådan i mange år. 

 

Forslaget fra Inatsisartutmedlem Justus Hansen er godt og fortjener at blive vedtaget. Det henvises til 

videre behandling i Erhvervsudvalget inden 2. behandlingen. 

 

                                                           
1 https://knr.gl/kl/node/190295 


